
در هفته هاي گذشته برخي از حاميان و نزديكان به دولت 
س��يزدهم، با تاكيد بر دس��تاوردهايي كه اي��ن دولت در 
سال هاي گذشته داشته، از اين گفتند كه دولت پزشكيان 
يك اس��ب زين شده را تحويل گرفته، استعاره اي از اينكه 
وضعيت اقتصاد كشور بهبود قابل توجهي داشته و امروز 
دولت جديد با مشكلات بنيادين و كليدي دست و پنجه 
نرم نخواهد كرد. همين موضوع باعث ش��د تا عبدالناصر 
همتي - وزير اقتصاد دولت چهاردهم -  با تشريح آنچه كه در 
حال حاضر در اختيار دولت جديد قرار گرفته بر اين موضوع 
پافشاري كند كه آنچه كه تحويل شده، شرايط عادي و عالي 

نيست و اقتصاد كشور نياز به تحولاتي بنيادين دارد.
با وجود آنكه بر اساس آمارهاي رسمي، در سال هاي گذشته 
برخي شاخص هاي اقتصادي، بهبودي نسبي را نسبت به 
س��ال هاي قبل تجربه كرده اند اما آن طور كه وزير اقتصاد 
گفته حتي در شاخص هايي چون بيكاري كه بر تك رقمي 
شدن آن تاكيد مي شود، در صورت دقت و توجه جدي، به 

نظر مي آيد كه اوضاع كشور چندان مناسب نيست.
همتي در كنار گزارش نس��بت به آنچه كه در س��ال هاي 
گذش��ته رخ داده از برنامه هاي آتي دولت براي اقتصاد نيز 
رونمايي كرد. از همراهي با بانك مركزي براي مقابله با تورم 
گرفته تا اصلاح نظام بودجه ريزي كشور. او بر اين موضوع 
نيز پافشاري كرد كه مسائلي مانند تحريم يا عدم عضويت 
ايران در اف اي تي اف، نقشي حياتي در وضعيت ايران دارند 
و تا زماني كه راه حلي درست براي آنها پيدا نشود، نمي توان 

بسياري از شاخص ها را بهبود بخشيد.
وزير اقتصاد با بيان اينكه تقريبا نزديك به ۱۴ چالش مهم 
اقتصادي داريم، اظهار داش��ت: نتيجه تمام فعاليت هايي 
كه ما در اقتصاد انجام مي دهيم بايد در ۴ متغير مهم كلان 
اقتصادي نمايان شود؛ كنترل تورم و ثبات اقتصادي، رشد 
بالاي اقتصادي، توزيع عادلانه درآمد و رفع فقر و كاهش 
بيكاري. اگر تلاش هاي مان در اقتصاد به اين ۴ نتيجه نرسد 
عملا فايده ندارد. وي با اشاره به اينكه طي ۲۰ سال گذشته 
رشد اقتصادي پر نوساني داشته ايم اظهار كرد: رشد ما منابع 
محور اس��ت؛ يعني هر زمان توليد و قيمت نفت بالا رفته، 
رش��د اقتصادي ما بالا بوده و هر زمان پايين آمده رشد ما 
سقوط كرده اس��ت؛ اين نوسان مانع از بزرگ شدن كيك 
اقتصاد كشور مي شود و اجازه پيش بيني پذيري را از اقتصاد 
مي گيرد در نتيجه نا اطميناني و تورم در اقتصاد افزايش 
مي يابد. وزير امور اقتصادي و دارايي با اش��اره به پايداري 
تورم ۴۰ درصدي در س��ال هاي گذشته و كاهش قدرت 
خريد مردم، اضافه كرد: تداوم اين روند، نرخ پس انداز و نرخ 
سرمايه گذاري را پايين مي آورد كه اينها به نفع آينده كشور 
نيست.  همتي با اش��اره به توزيع ناعادلانه درآمد تصريح 
كرد: علي رغم يارانه هاي آش��كار و پنهان وحشتناكي كه 
مي دهيم اما وضعيت عمومي مردم مناسب نيست و فقر 
اصلا مناس��ب چهره جمهوري اسلامي نيست؛ به تدريج 
طبقه متوسط ما از بين مي رود و به سمت طبقات پايين تر 
سقوط مي كند. وي با بيان اينكه نرخ بيكاري كه ۷ درصد 
اعلام ش��ده درست نيس��ت چرا كه به نرخ مشاركت نگاه 
نشده است، ادامه داد: يعني افراد زيادي هستند كه ديگر 
اميد پيدا كردن كار را از دست داده اند و جزو جمعيت فعال 
براي مشاركت اقتصادي نيس��تند؛ از سال ۹۸ تا حالا كلا 
۴۰۰ هزار نفر به اشتغال كشور اضافه شده است. وزير اقتصاد 
بيان كرد: الان نرخ بيكاري را با همان نرخ مشاركت سال ۹۸ 
يعني قبل از كرونا حساب كنيد، ۱۳ درصد است ولي چون 
با نرخ مشاركت فعلي يعني ۴۱ درصد حساب مي كنيم، 
اين رقم مي شود وگرنه بايد با نرخ مشاركت ۴۴ درصد در 
نظر بگيريم. همتي تصريح كرد: بعضي دوستان مي گويند 
اسب زين شده به اين دولت تحويل داديم؛ چه اسب زين 
ش��ده اي؟ تورم ۴۰ درصد، نرخ ارز ۶۰ هزار توماني، كسر 
بودجه ۲۰-۳۰ درصدي، نرخ بيكاري ۱۲-۱۳ درصدي و 
رشد اقتصادي ۴ و نيم درصدي داريم. وي افزود: نرخ رشد 
چهار و نيم درصدي البته خوب است، اما هدف برنامه هفتم 

۸ درصد است؛ الان نيمه سال است و برآورد من اين است 
كه رشد اقتصادي تا پايان سال بين ۳ تا ۴ درصد يعني زير 
۴ درصد شود. وزير اقتصاد تجارت خارجي را چالش ديگر 
پيش روي دولت برشمرد و گفت: تجارت خارجي غيرنفتي 
ما فقط س��ال ۹۵ و ۹۷ مثبت بود و تمام ۱۵ سال گذشته 
منفي بوده و متاسفانه طي حداقل دو سه سال گذشته به 
خصوص سال پيش ما به منفي ۱۷ ميليارد دلار رسيديم؛ 
يعني كسري پيدا كرديم. در صورت تداوم اين روند و پيدا 
نكردن راهكار- كه البته حتماً پيدا خواهيم كرد- درآمد نفتي 
صرف واردات مي شود و ديگر نخواهيم توانست براي توسعه 
كاري انجام دهيم. همتي با بيان اينكه دولت چهاردهم عزم 
مواجهه جدي با اين چالش ها را دارد، گفت: ما هم آمديم آبرو 
و يافته هاي علمي و تجربه و همه چيزمان را گذاشتيم كه 
براي كشورمان كار كنيم و فكر مي كنم ان شاءالله با همتي 
كه مسوولان خواهند داشت، اين چالش ها قابل حل خواهد 
بود. وزير اقتصاد با بيان اينكه وفاق ملي مهم ترين بحثي 
است كه اكنون در كشور مطرح است، تاكيد كرد: مقام معظم 
رهبري هم به شدت بر آن تاكيد دارند و پيگيري مي كنند كه 
ارتباط بين قوا و نيروهاي مختلف واقعا وجود داشته باشد. 
وي ب��ا تاكيد بر اينكه وفاق ملي بايد در صحنه اقتصاد هم 
اتفاق بيفتد ادامه داد: يعني همه بايد كمك كنند؛ الان به 
اندازه كافي تحريم كشورمان را اذيت مي كند، نبايد در داخل 
ناهماهنگي ها يا اختلاف نظرها باعث شود كه ما از مسير 
يكپارچه اي كه به سمت حل مشكلات اقتصادي خواهيم 
داشت، باز بمانيم. همتي با اشاره به اينكه رهبر معظم انقلاب 
مهم ترين مساله كشور را اقتصاد برشمردند، گفت: اولويت 
اول در كوتاه مدت بهبود معيش��ت مردم است؛ ما وظيفه 
داريم بنشينيم اين كار را انجام دهيم، البته نسبت به آينده 
خيلي اميدوارم و مطمئنم كه اين گره ها را ان شاءالله باز و 

به سمت گشايش هاي خوب اقتصادي حركت مي كنيم.
وزير اقتصاد در پاسخ به سوالي درباره انتشار خبري منتسب 
ب��ه وي مبني بر اعطاي تس��هيلات ازدواج به صورت كالا 
تصريح كرد: بعضي از دوستان در انعكاس خبر بي انصافي 
كردند؛ اين پيشنهاد را در مجلس براي دوستان توضيح دادم 
و مورد استقبال نمايندگان محترم قرار گرفت. وي با اشاره به 
مصوبه قانون بودجه مبني بر افزايش دو برابري وام ازدواج به 
۳۰۰ ميليون تومان در سال جاري اظهار كرد: اين در حالي 
است كه رشد منابع قرض الحسنه اي كه بايد اين تسهيلات 
را پرداخت كند، اصلا ۲۰ درصد هم نيست و طبيعي است 
كه بانك ها محدوديت منابع پيدا مي كنند. الان ۳۰۰ هزار 
نفر در صف وام هستند يعني بانك ها بايد ۹۰ هزار ميليارد 
تومان پرداخت كنند. آن چيزي كه گفتم اصلا اين نبود كه 
بخواهيم بخشي از آن را غير نقدي بدهيم، ما كه در قانون 
دخالت نمي كنيم، قانون همين است و بانك ها موظفند 
پرداخت كنند؛ من گفتم ممكن است در بين متقاضيان 
كس��اني باش��ند كه اين وام را براي خريد ل��وازم خانگي 
مي خواهند بنابراين مي توان طرحي را در نظر گرفت كه 

اگر متقاضيان تعجيل داشته باشند اين امكان فراهم باشد 
كه بخشي از وام را به صورت غير نقدي و كالا دريافت كنند. 

وزير اقتصاد تصريح ك��رد: اين اظهارات به صورت وارونه و 
تحريف شده منعكس شد و تاكيد من اين بود كه بانك ها بايد 
انجام وظيفه خود را تسريع كنند. همتي همچنين در پاسخ 
به اينكه اگر بانك ها محدوديت منابع دارند چرا به كارمندان 
خود تسهيلات مي دهند؟ توضيح داد: اولا بانك ها تسهيلات 
قرض الحسنه به كارمندان شان نمي دهند و نرخ سود دارد و 
سود از آنها مي گيرند، ثانيا بالاخره آنها هم بر اساس يك آيين 
نامه و مقرراتي پرداخت مي كنند، مقرراتي كه سال ها وجود 
داشته و اين هم بگوييم كه بالاخره كارمندان زحمتكش 
بانك ه��م حق و حقوقي دارند، م��ا نمي گوييم كه جدا از 
مردم باشند اما بالاخره از ۶ صبح تا آخر وقت، در تعطيلي، 
برف و سرما هميشه بايد سر كار باشند و حتي يك دقيقه 
نمي توانند بيكار باشند و بايد پشت باجه باشند و كار كنند، 
ما از آنها هم بايد دفاع كنيم. وي اضافه كرد: شايد شرايط 
پرسنل چند بانك خصوصي خوب باشد اما بانك هاي دولتي 
هم همين مشكلات را دارند، بالاخره چندين سال ما تورم 
۴۰ درصدي داشته ايم و حقوق آنها هم مثل بقيه كارمندان 
۲۰-۲۲ درصد رشد كرده است؛ خواهش من اين است كه 
اصلا اين مسائل را با هم قاطي نكنيم. وزير اقتصاد اضافه كرد: 
الان دولت كسري بودجه دارد و بسياري از اوراق هايش را 
به بانك ها مي دهد و منابع مهمي از بانك ها هم براي دولت  
مي رود و سال هاي گذش��ته هم رفته؛ بانك ها هم تحت 
فش��ارند. بانك مركزي براي بانك ها محدوديت ترازنامه 
گذاشته و در سال از حدي بيشتر نمي توانند وام دهند در 
غير اين صورت جريمه مي ش��ود؛ نمي شود هم بانك ها را 
محدود كرد و هم به آنها براي انجام تكليف فشار آورد. وي 
مجددا بر ضرورت انجام تكاليف بانك ها درباره تسهيلات 
ازدواج و فرزندآوري بر اساس تاكيدات مقام معظم رهبري و 
تكاليف قانوني تاكيد كرد و گفت: اينكه اظهارات من تحريف 
شده و وارونه منتشر شود نتيجه اي جز نااميد كردن جوانان 
ندارد؛ من فكر مي كنم طي ديروز و امروز كلي جوانان نگران 
شدند. اصلا تغييري درباره تسهيلات ازدواج رخ نداده است.

همتي در ادامه درباره الزامات رش��د اقتصادي ۸ درصد با 
بيان اينكه ۲.۸ درصد اين رشد هدف گذاري شده مربوط 
به بهره وري اس��ت، افزود: بهره وري ما در دو دهه گذشته 
در برخي سال ها منفي يا صفر بوده و رشد بسيار كمي در 
بهره وري داشته ايم البته اخيرا كمي رشد كرده اما آنقدر 
نبوده كه بتواند تاثير اساسي بگذارد و اگر نتوانيم ساز و كاري 
براي آن پيدا كنيم در تحقق هدف موفق نخواهيم بود. وي 
ادامه داد: بهره وري با سهولت كسب و كار، سرمايه گذاري 
و پيش بيني پذي��ر كردن اقتصاد بالا مي رود. وزير اقتصاد 
همچنين به تاثير ۵ درصدي تولي��د ناخالص داخلي در 
رشد اقتصادي اشاره كرد و گفت: در اين زمينه نيز بايد از 
منابع محور بودن فاصله بگيريم و بتوانيم با سرمايه گذاري 
و تقويت بخش مولد اقتصاد، كاهش تورم، ثبات نرخ ارز و 

پيش بيني پذير كردن اقتصاد با ثبات قوانين و مقررات و 
عدم نرخ گذاري دستوري اين بخش را تقويت كنيم. وي با 
اشاره به هماهنگي تيم اقتصادي دولت و هماهنگي براي 
ايجاد ثبات اقتصادي، گفت: يكي از عواقب اين بي ثباتي 
در تصميم گيري ها، دخالت هاي دس��توري در اقتصاد و 
رانت هاي اطلاعاتي است كه متاسفانه وجود دارد و عمدتا به 

خاطر قيمت گذاري هاي دستوري اتفاق مي افتد.
بعد از تشريح آنچه كه امروز اقتصاد ايران با آن مواجه است، 
وزير اقتصاد به سراغ دو برنامه مهم دولت براي اصلاح شرايط 
اقتصادي ايران رفت. وزير اقتصاد در پاسخ به سوالي درباره 
برنامه هايش براي مهار تورم نيز توضي��ح داد: حوزه تورم 
برعهده بانك مركزي اس��ت و ما كمك مي كنيم تا بانك 
مركزي به وظيفه اش عمل كند؛ وزارت اقتصاد و دولت از دو 
مسير كنترل كسري بودجه و رفع ناترازي بانك ها مي تواند 
به بانك مركزي براي مهار تورم كمك كنند. وي تصريح كرد: 
بدون كاهش كسري بودجه و همچنين رفع ناترازي بانك ها، 
مشكل تورم قابل حل نيست؛ ناترازي بانك ها خيلي زياد 
شده و همين امروز شنيدم كه عمليات ريپو به ۲۹۰ هزار 
ميليارد تومان رس��يده است؛ ريپو يعني دولت به بانك ها 
اوراق داده كه به بانك مركزي ببرند كه عملًا پايه پولي بالا 
مي رود. اكنون كفايت سرمايه بعضي از بانك هاي بزرگ 
منفي اس��ت در حالي كه اگر در دنيا كفايت سرمايه يك 
بانك به زير ۸ درصد بيايد، اصلا آن بانك را تعطيل مي كنند.

وي تاكيد كرد: تداوم ناترازي بانك ها، فشار نقدينگي و به 
دنبال آن فش��ار تورمي را خواهد داشت؛ نقدينگي اگر به 
سمت بخش هاي مولد برود و بتواند توليد خوبي براي كشور 
داشته باشد خوب است اما مي دانم كه نمي رود، پس بنابراين 
صرف هزينه جاري دولت مي شود و كسري بودجه را تامين 
مي كند. نمايندگان بايد توجه كنند كه بانك مركزي نبايد 
چك بي محل كس��ري بودجه را پاس كن��د. وزير اقتصاد 
دولت چهاردهم تصريح كرد: از روزي كه آمديم سرگرم اين 
هستيم كه بتوانيم كسري بودجه را كم كنيم و اميدوارم 
بخش قابل توجهي را تا پايان سال جمع كنيم تا بودجه سال 
آينده را با تنظيم بهتر و با توازن بيشتري بين درآمد و هزينه 
انجام دهي��م و اينها به مهار تورم كمك مي كند. وي ادامه 
داد: البته شوك هايي هم باعث تورم مي شود، مثل شوك 
ارز كه اميدواريم اين اتفاقات نيفتد و ما روزهاي آرام تري را 
در ماه هاي آينده داشته باشيم و بتوانيم كنترل بيشتري 
داشته باشيم. همتي درباره برنامه تيم اقتصادي دولت براي 
هماهنگي ميان بانك مركزي، س��ازمان برنامه بودجه و 
وزارت اقتصاد اعلام كرد: قرار است در ستاد اقتصادي دولت، 
اين مسائل هماهنگ شود و طبيعتا چون در تيم اقتصادي 
فقط وزير اقتص��اد به مجلس پاسخگوس��ت، در تنظيم 
سياست ها و برنامه هاي اقتصادي و اقدامات اقتصادي بايد 
نقش محوري داشته باشد و حداقل در مورد سياست هايي 
كه اتفاق مي افتد، قانع شده باشد. اين هماهنگي، تفاهم و 
توافق در تيم اقتصادي دولت وجود دارد و ادامه پيدا خواهد 
كرد. همتي درباره علت اين كسري بودجه گفت: بخشي 
مربوط به نفت است كه تا حدي كه بايد برسد نرسيده است، 
بخش ديگر مربوط به واگذاري و خصوصي سازي است كه 
عقب ماندگي داريم و در ماليات هم از پيش بيني ها عقب 
هس��تيم. البته با توجه به حوادث دو-سه ماه گذشته كه 
يك افت و بلاتكليفي در دولت حاكم بود تا حدي وصول 
درآمدهاي مالياتي نسبت به هدف بودجه كند شده بود اما 
دوستان سازمان امور مالياتي قول داده اند كه اين شتاب را 
بيشتر كنند و اميدواريم از اين ناحيه كسري نداشته باشيم 
و تلاش مي كنيم به نحوي تا پايان سال كسري را به حداقل 
برسانيم. به اين ترتيب مقام ارشد اقتصادي دولت جديد با 
خط بطلان كشيدن بر ايده هايي كه از عادي بودن شرايط 
اقتصادي ايران حكايت مي كنند، ب��ر اين موضوع تاكيد 
كرد كه با وجود مشكلات، دولت طرح ها و برنامه هاي قابل 
توجهي براي تغيير اوضاع دارد و اين اميد وجود دارد كه با 
بهبود شرايط، بسياري از شاخص ها تغيير وضعيت بدهند.
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انتصاب علي باقري به عنوان عضو 
شوراي راهبردي روابط خارجي

رهبر انقلاب اس��لامي در حكمي علي باقري را به 
عضويت در شوراي راهبردي روابط خارجي منصوب 
كردند. ش��وراي راهبردي روابط خارجي در سال 
۱۳۸۵ و با حكم رهبر انقلاب ش��كل گرفت. هدف 
از تشكيل اين ش��ورا، كمك به تصميم گيري هاي 
كلان و جست وجو از افق هاي نو در روابط خارجي 
جمهوري اسلامي و بهره مندي از نظرات نخبگان 
در اين عرصه، است. رياست شوراي راهبردي روابط 

خارجي برعهده آقاي دكتر خرازي است.

افزايش حقوق كاركنان 9  دستگاه 
اجرايي،  بيش از ضريب سالانه

ديوان محاسبات اعلام كرد: بررسي ها نشان مي دهد ۹ 
دستگاه اجرايي در سال ۱۴۰۲، حقوق كاركنان خود را 
بيش از ۲۰ درصد ضريب سالانه افزايش دادند. به گزارش 
اداره كل روابط عمومي و امور بين الملل ديوان محاسبات 
كشور، بررس��ي هاي اين  نهاد نظارتي نشان مي دهد ۹ 
دستگاه اجرايي در سال ۱۴۰۲ شامل؛ سازمان توسعه و 
نوسازي معادن و صنايع معدني ايران، سازمان گسترش 
و نوس��ازي صنايع ايران، ش��ركت س��هامي مديريت 
طرح هاي صنعتي، شركت گسترش صنايع بلوچ، بانك 
مركزي جمهوري اس��لامي اي��ران، صندوق ضمانت 
صادرات ايران، شركت بازرگاني و خدمات صنعتي فولاد 
اهواز، شركت گسترش معادن و صنايع معدني طلاي 
زرشوران و سازمان بنادر و دريانوردي حقوق كاركنان 
خود را بيش از ۲۰ درصد ضريب سالانه افزايش دادند. 
همچنين شهرداري تهران و صندوق بازنشستگي صنعت 
نفت نيز مستنداتي در خصوص ضريب افزايش حقوق 
كاركنان خود ارايه نكرده اند. ديوان محاس��بات كشور 
ضمن بررسي اين موضوع در گزارش تفريغ بودجه سال 
۱۴۰۲ و تش��كيل پرونده براي متخلفين، در راستاي 
ايجاد شفافيت و انضباط مالي در دستگاه ها و همچنين 
برقراري عدالت، رعايت ضريب افزايش حقوق بر اساس 
ضريب مصوب س��الانه و همچنين ارايه مستندات در 

خصوص افزايش حقوق و دستمزدها را متذكر شد.

تخصيص ۵۰ همت اعتبار جديد 
تسهيلات ازدواج و فرزندآوري

به گفته مدير اداره اعتب��ارات بانك مركزي، از فردا ۵۰ 
همت اعتبار جديد از محل آزادسازي سپرده هاي قانوني 
بانك ها به تس��هيلات ازدواج و فرزندآوري سال جاري 
تخصيص داده مي ش��ود. مهدي صحابي اعلام كرد: بر 
اساس مصوبه هيات عالي بانك مركزي مقرر شد از فردا 
۵۰ هزار ميليارد تومان اعتبار جديد از محل آزادسازي 
س��پرده هاي قانوني بانك ها به رقم تس��هيلات قرض 
الحسنه ازدواج و فرزندآوري سال جاري تخصيص داده 
شود. شبكه بانكي فقط طي ۱۰ روز ابتدايي شهريورماه 
۱۵ همت تسهيلات قرض الحسنه ازدواج و فرزندآوري 
پرداخ��ت كرده اس��ت. صحابي از اق��دام جديد بانك 
مركزي كه از فردا انجام مي شود خبر داد و تصريح كرد: 
با مصوبه هيات عالي بانك مركزي مبني بر تخصيص 
۵۰ همت اعتبار جديد از محل آزادسازي سپرده هاي 
قانوني بانك ها به رقم تسهيلات قرض الحسنه ازدواج 
و فرزندآوري در س��ال جاري، روند ثبت نام متقاضيان 
هم تسريع و تسهيل خواهد شد. وي افزود: با اين اقدام، 
ظرفيتي كه روزانه بانك مركزي به بانك هاي عامل اجازه 
ثبت نام مي دهد افزايش پيدا كرده و روند ثبت نام هم 
سرعت بيشتري پيدا مي كند. صحابي در ادامه گفت: 
با ابلاغ اين مصوبه، روند پرداخت تس��هيلات نس��بت 
به پنج ماه ابتدايي سال نيز تس��ريع پيدا خواهد كرد. 
همچنين ثبت نام متقاضيان در پنج ماه ابتدايي سال كه 
با مشكلاتي به دليل سهميه هاي تخصيص يافته به شبكه 
بانكي بر اساس توان آنها بود، برطرف مي شود. مدير اداره 
اعتبارات بانك مركزي با تاكيد بر اينكه ميزان تسهيلات 
پرداختي ش��بكه بانكي به دو سرفصل قرض الحسنه 
ازدواج و فرزندآوري تا پايان مردادحدود ۷۵ همت بوده 
اس��ت، افزود: با پيگيري هاي به عمل آمده و جلسات 
تخصصي برگزار شده در بانك مركزي، از ابتداي امسال 
تا امروز ۱۰ شهريور ماه ۱۴۰۳ حدود ۹۰ هزار ميليارد 
تومان وام ازدواج و فرزندآوري توس��ط شبكه بانكي به 
متقاضيان پرداخت شده است. بر اين اساس حدود ۲۱۳ 
هزار نفر تسهيلات قرض الحسنه ازدواج و ۲۱۰ هزار نفر 
هم تسهيلات قرض الحسنه فرزندآوري از ابتداي سال 
جاري تاكنون دريافت كرده اند. وي با اش��اره به اينكه 
ميزان تقاضا از ميزان س��هميه اختصاص داده شده به 
شبكه بانكي بيشتر است، تصريح كرد: جلسه اي در تاريخ 
۲۳ مردادماه با حضور قائم مقام بانك مركزي و مديران 
عامل بانك ها برگزار و در اين جلس��ه از مديران عامل 
بانك ها درخواست شد كه سهميه مرداد ماه هر بانك 
طي يك هفته تا پايان مردادماه پرداخت شود. علاوه بر 
اين درخواست شد تا در پرداخت سهميه شهريور ماه اين 
تسهيلات نيز تسريع شود. بر اساس قانون، ميزان اعتبار 
در نظر گرفته شده در سال جاري براي اعطاي تسهيلات 
قرض الحس��نه ازدواج و فرزندآوري ۲۰۰ هزار ميليارد 
تومان است كه با مصوبه هيات عالي بانك مركزي ۵۰ 
هزار ميليارد تومان ديگر نيز جهت تسهيل و تسريع در 

پرداخت به متقاضيان به اعتبار اوليه اضافه شد.

صحت اطلاعات سامانه هاي 
مالياتي بر عهده ادارات كل است

رييس كل س��ازمان امور مالياتي كش��ور با صدور 
بخش��نامه اي نحوه رسيدگي به اعتراض اشخاص 
نسبت به اطلاعات و اطلاعيه هاي خريد و فروش و 
بارنامه در فرآيند حسابرسي و دادرسي ماليات بر 
درآمد و ماليات بر ارزش افزوده را اعلام كرد.  دكتر 
محمدهادي س��بحانيان، رييس كل سازمان امور 
مالياتي كشور با اش��اره به پيشينه ضرورت صدور 
اين بخشنامه اظهار داش��ت: تا پيش از صدور اين 
بخشنامه طرف اول يا ثبت كننده اطلاعات در ثبت 
اطلاعاتي از قبيل فاكتور خريد و فروش خدمت يا 
كالا در س��امانه هاي مالياتي مانند سامانه صورت 
معاملات فصلي و سامانه ثبت بارنامه مي توانست با 
ثبت فاكتور يا بارنامه هاي جعلي براي طرف دوم آثار 
مالياتي ايجاد نمايد و تا امروز بار اثبات عدم صحت 
اطلاعات ثبت شده در سامانه هاي مالياتي بر دوش 
طرف دوم بوده اس��ت.  وي ادامه داد: رسيدگي به 
اين پرونده ها به اين ترتيب بود كه مميز مالياتي به 
سراغ طرف دوم رفته و از وي خواستار ارايه سندي 
دال بر عدم صحت اطلاعات موجود در سامانه هاي 
مالياتي مي ش��د. در نتيجه اين نق��ص فرآيندي، 
اشخاص حقيقي و حقوقي بسياري به ناحق مورد 

مطالبه ماليات قرار مي گرفتند. 

وزیر اقتصاد داشته هاي امروز و برنامه هاي آتي را تشریح كرد

معاون اول ریيس جمهور: 

آنچه  تحويل  گرفتيم

با مشكلات فعلي، نمي توان از رشد هشت درصدي سخن گفت
مع��اون اول رييس جمهور با انتق��اد از بي توجهي و عدم 
سرمايه گذاري مناسب در زمينه انرژي هاي تجديد پذير 
گفت: يكي از اقدامات بسيار مهم در اين دوره، استفاده از 
انرژي خورشيدي، انرژي باد و ساير انرژي هاي تجديدپذير 

مانند زمين گرمايي است.
محمدرضا ع��ارف در آيي��ن معارفه »مهن��دس عباس 
علي آبادي« وزير نيرو در دولت چهاردهم و تكريم مهندس 
علي اكبر محرابيان، وزير نيروي دولت سيزدهم با انتقاد 
از بي توجهي و عدم س��رمايه گذاري مناس��ب در زمينه 
انرژي هاي تجديدپذير گفت: يكي از اقدامات بسيار مهم 
در اين دوره، استفاده از انرژي خورشيدي، انرژي باد و ساير 

انرژي هاي تجديد پذير مانند زمين گرمايي است.
وي همچنين بر اس��تفاده مناسب از منابع آبي انتقال آب 
درياي عمان و خليج فارس و اس��تفاده بهينه از آب هاي 
زيرزميني تاكيد كرد و گفت: در حالي كه رشد ۸ درصدي را 
توقع داريم، اما روزانه ۷ تا ۸ ساعت قطع برق داريم كه علاوه 
بر خسارت، عدم النفع آن نيز بسيار زياد است كه براي حل 

اين مشكل  بايدكار بزرگي صورت گيرد.
در اين جلسه كه صبح امروز )شنبه( در ساختمان وزارت 
نيرو برگزار شد، عارف با بيان اينكه جوان گرايي و استفاده از 
استعداد خانم هاي متعهد و تحصيلكرده، بايد سرلوحه كار 
وزارت نيرو قرار گيرد، از شهيد عباسپور به عنوان مديري 
كه اعتقاد راس��خي به جوانگرايي داشت ياد كرد و گفت: 
يكي از خلاقيت هاي ايشان جوانگرايي بود كه در نخستين 
ماه هاي پيروزي انقلاب اسلامي، با ابتكار و خلاقيت خود، 
جوانان دانشجو را در اين ساختار دعوت به همكاري كردند 
و توانستند تحولي در اين وزارتخانه ايجاد كنند و اكنون نيز 

بايد بر همان سياق استفاده از جوانان و زنان دانشگاهي و 
تحصيلكرده با قدرت ادامه يابد. وي در ادامه با تشكر از تلاش  
و مديريت وزير نيرو در دولت س��يزدهم گفت: صندلي ها 
عوض مي شود، اما خدمت، الزاما به واسطه داشتن يك سمت 
و نشستن بر يك صندلي نيست و بنابراين از همه وزراي 
دولت هاي گذشته دعوت مي كنيم كه با دولت چهاردهم 

همكاري كنند .
مع��اون اول رييس جمهور در ادامه ب��ا تقدير از مهندس 
علي آب��ادي افزود: ايش��ان از خانواده وزارت ني��رو بوده و 
كارشناس متعهد و عالمي هس��تند كه به دور از  حاشيه 
فعالي��ت مي كنند و ب��ا حض��ور ايش��ان در وزارت نيرو، 
دستاوردهاي ارزشمندي را در اين بخش شاهد خواهيم 
بود. وي افزود: خوش��بختانه فضاي خوبي را بين همه قوا 
و نهادهاي حاكميتي در چهارچوب وفاق ملي احس��اس 
مي كنيم و خوشحالم كه در دولتي پايبند به »وفاق ملي« 
خدمت  مي كنم.عارف با بيان اينكه بر طبق سند چشم انداز 
و برنامه هفتم توسعه، رشد متوسط ۸ درصدي هدف گذاري 
ش��ده است گفت: متاس��فانه با اين رش��د، خيلي فاصله 
داريم كه بايد در دول��ت چهاردهم جبران كرده و برطبق 
افق چش��م انداز، به جايگاه اول منطقه برسيم. معاون اول 
رييس جمهور به مهندس علي آبادي، خطاب به وزير نيرو 
گفت: در اسرع وقت، گزارش دقيقي از وضع موجود شامل 
مزيت ها، چالش ها و مشكلات موجود در حوزه وزارت نيرو 
تهيه ش��ود تا در پايان خدمت ببينيم كه در چه وضعيتي 
قرار داشته ايم و در پايان دوره در چه وضعيتي كار را تحويل 
مي دهيم.عارف در ادامه س��خنان خود در اين جلس��ه، با 
بيان اينكه »آب« چالش دهه آينده جهان اس��ت، گفت: 

اين چالش براي ما كه در منطقه اي با اكوسيستم خشك 
قرار داريم پيچيده تر است، اما با اين حال آنچنان كه بايد در 
زمينه استفاده از آب، دقت نمي كنيم. وي افزود: علي رغم 
همه شعارها و برنامه هاي گذشته، سهم بخش كشاورزي 
در استفاده از آب در كشورما ۸۶ است كه ۱۶ درصد بيش 
از متوسط جهاني است و اين در حالي است كه ما يك سوم 
متوسط جهاني در كشورمان آب داريم، در بخش مصرف 
خانگي و بخش صنعت نيز همين مشكلات هدر رفت بالا و 
استفاده بي رويه از آب را داريم. وي با انتقاد از وضعيت قطعي 
برق نيز گفت: در حالي كه رشد ۸ درصدي را توقع داريم، 
اما روزانه ۷ تا ۸ ساعت قطع برق داريم كه علاوه بر خسارت، 
عدم النفع آن نيز بسيار زياد است كه براي حل اين مشكل 
كار بزرگي صورت گيرد. معاون اول رييس جمهور در زمينه 
كمبود برق با بيان اينكه سهم انرژي هاي تجديدپذير مورد 
غفلت قرار گرفته است، گفت: در برنامه سوم، با آنكه تاكيد 
زيادي بر اين نوع از انرژي ها داشتيم، اما وزير وقت نيرو حاضر 
نبود سهم توليد برق از اين بخش اندكي افزايش يابد، دليل 
مخالفت شان هم آن بود كه سوخت مجاني مي گرفتند، اما 
آن نگاه مقطعي حداكثر ۴ يا ۵ ساله، نتيجه اش اين شده 
كه امروز با قطعي برق روبه رو هستيم اما استفاده چنداني 
از انرژي هاي تجديد پذير و مخصوصا انرژي خورش��يدي 

نمي كنيم  .
وي افزود: استفاده از انرژي هاي تجديد پذير بايد يك بحث 
ملي باشد اما نگاه بخشي در اين حوزه به ما ضربه زد، اكنون 
ما بايد با تلاش بسيار به سمت استفاده از انرژي خورشيدي، 
بادي و ساير انرژي هاي تجديد پذير مانند زمين گرمايي 
برويم، البته توليد و استفاده از انرژي هاي كلاسيك را نيز رد 

نمي كنيم و بايد با قدرت ادامه بدهيم. وي كنترل مصرف 
برق، افزايش بهره وري، سرمايه گذاري در حوزه توليد برق، 
تلاش براي افزايش پايداري شبكه را از ديگر موضوعات مورد 
توجه وزير نيرو در اين حوزه برشمرد. عارف با بيان اينكه بر 
طبق برنامه هفتم توسعه، ميانگين بهره وري در صنعت برق 
بايد به ۴۴ درصد و رشد خطوط شبكه به ۵ درصد برسد از 

وزير نيرو خواست كار را در اين حوزه با جديت ادامه دهد.
معاون اول رييس جمهور، در ادامه با اشاره به برنامه هفتم 
توس��عه گفت: در سياس��ت هاي كلي اين بخش كاهش 
مص��رف انرژي، كاهش ش��دت ان��رژي، افزايش بازدهي 
نيروگاه ها، افزايش سهم استفاده از انرژي هاي تجديد پذير 
و حركت به سمت استفاده از انرژي هاي خورشيدي، بادي 
و زمين گرمايي، افزايش بهره وري، كاهش هدر رفت انرژي 
و سرمايه گذاري در اين حوزه ها و تلاش براي پايداري شبكه 

ديده شده است كه بايد سرلوحه كارهاي ما قرار گيرد.
وي همچنين مش��خص ش��دن قيمت تضميني خريد 
انرژي هاي جديد و خريد انرژي برق توليدي از منابع تجديد 

پذير و نيز برق توليدي از پسماندها را از وزير نيرو خواست.
عارف در ادامه با بيان اينكه »آب هاي مرزي« مساله بسيار 
مهمي است گفت: در اين حوزه بايد با همكاري ساير بخش ها 

براي جبران كسري آب و غلبه بر بحران آب تلاش كنيم.
وي درباره پروژه هاي انتقال آب از درياي عمان و خليج 
فارس گفت: اگر تنها بحث »انتقال« ديده شود و همه 
جوان��ب آن و از جمله قيمت تمام ش��ده و چگونگي 
پرداخت هزينه آب بخش صنعت و مردم ديده نشود، 
تنها كاري كه صورت گرفته اين اس��ت كه مشكل به 

آينده انتقال داده شده است.

سياست

پيام سرلشكر باقري به فرمانده قرارگاه 
مشترك پدافند هوايي خاتم الانبياء

ريي��س س��تاد كل نيروه��اي مس��لح در پيام��ي 
خطاب ب��ه فرمانده قرارگاه مش��ترك پدافند هوايي 
خاتم الانبياء)ص(، گفت: بي شك اقتدار دفاعي و توليد 
قدرت بازدارندگي در ابعاد و عرصه هاي مختلف، ضمن 
فراهم سازي امنيت پايدار، موجبات اعتماد و آرامش 

كم نظير ملي را فراهم ساخته است.
سرلش��كر پاس��دار محمد باقري رييس ستاد كل 
نيروهاي مسلح، طي پيامي خطاب به امير سرتيپ 
قادر رحيم زاده فرمانده قرارگاه مش��ترك پدافند 
هواي��ي خاتم الانبياء )ص(، فرا رس��يدن روز دهم 
شهريور، س��الروز تشكيل قرارگاه مشترك پدافند 

هوايي خاتم الانبياء )ص( را تبريك گفت.
متن اين پيام به شرح ذيل است: 

بسم الله الرحمن الرحيم
برادر ارجمند امير سرتيپ قادر رحيم زاده

فرمانده محت��رم قرارگاه مش��ترك پدافندهوايي 
خاتم الانبيا )ص( 
 با سلام و تحيات

فرا رسيدن دهم شهريور ماه »روز پدافند هوايي« را به 
جنابعالي و آحاد فرماندهان، مديران و كاركنان مجاهد 
و شجاع شبكه يكپارچه پدافند هوايي كشور كه مايه 
امنيت و افتخار ايران و ايراني و مظهر منزلت نيروهاي 

مسلح هستند، تبريك و تهنيت مي گويم.
خداي بزرگ را ش��اكريم در ش��رايط خطير امروز كه 
جمهوري اسلامي ايران موقعيت ممتاز و مقتدرانه خود 
در محيط بين الملل به ويژه در منطقه غرب آسيا را تحكيم 
بخشيده است و با استحكام بنيان هاي جبهه مقاومت 
در فراس��وي مرزهاي كش��ور، نفوذ معنوي و سترگ 
بين جوامع و ملل سلطه ستيز و حق طلب را به واقعيت 

انكارناپذير تاريخ معاصر تبديل كرده است.
بي شك اقتدار دفاعي و توليد قدرت بازدارندگي در ابعاد 
و عرصه هاي مختلف از جمل��ه در حوزه پدافند هوايي 
در زمره پيشران هاي موثر در دستيابي به اين موهبت، 
پيامدهاي راهبردي خود را روز به  روز جلوه گر و ضمن 
فراهم س��ازي امنيت پايدار، موجبات اعتماد و آرامش 
كم نظير ملي را فراهم س��اخته است. در اين رهگذر بر 
خود فرض مي دانم در اين روز خجسته از مجاهدت هاي 
سترگ و حماسي يكايك رزمندگان شبكه يكپارچه 
پدافند هوايي كشور كه با حضور شجاعانه و هوشمندانه 
دلاورمردان پدافند هوايي »ارتش جمهوري اسلامي 
ايران« و »س��پاه پاسداران انقلاب اس��لامي« ارتقاي 
تحس��ين برانگيز اين مجموع��ه در عرصه هاي علوم 
پدافندي به ويژه سامانه هاي راداري، موشكي و پهپادي 
را رقم زده است، قدرداني و سپاسگزاري نمايم. بر همت و 
غيرت جنابعالي و آحاد فرماندهان، مديران، متخصصان 
و نقش آفرينان پدافند هواي��ي حضرت خاتم )ص( در 
جاي  جاي ميهن اسلامي درود مي فرستم و دوام توفيق 
همگان را در اين سنگر خطير، تحت عنايات حضرت 
ولي عصر )عج( و تدابير، فرامين و رهنمودهاي حكيمانه 
مقام معظم رهب��ري و فرمانده كل ق��وا حضرت امام 
خامنه اي )مدظله العالي( را از خداي تعالي طلب مي كنم.

قدرداني از رييس جمهور براي 
استفاده از اهل سنت در دولت

نماينده بوكان در مجلس ش��وراي اسلامي در نامه اي 
ضمن قدرداني از رييس جمهور براي اس��تفاده از اهل 
س��نت در كابينه دولت گفت: ما در مجلس ش��وراي 
اسلامي، بر حسب وظيفه و در راستاي تاكيدات مقام 
معظم رهبري از اقدامات خردمندانه، دلسوزانه و عالمانه 
دولت، شجاعانه تر از قبل حمايت خواهيم كرد و ذره اي 
از منافع عمومي مردم و كشور كوتاه نخواهيم آمد. متن 
نامه محمدقسيم عثماني نماينده اهل سنت مجلس 

به مسعود پزشكيان رييس جمهور به شرح زير است.
»بسم الله الرحمن الرحيم

برادر گرامي جناب آقاي دكتر مس��عود پزشكيان 
رييس محترم جمهوري اسلامي ايران

ضمن عرض تبريك اي��ن ايام و ياد ش��هداي دولت و 
آرزوي توفيق دولت چهاردهم، بر خود واجب مي دانم 
مراتب تقدير و تشكر خود را بابت وفاي به عهد جنابعالي 
در استفاده از شايستگان اهل سنت، خدمت مباركتان 
معروض دارم و اينكه مطالبه گري دوستانه ابتدايي ما 
امروز به تقديرات خالصانه از اس��تفاده حداقل يك نفر 
در كابينه دولت مبدل شده است، آن چيزي است كه 
بنده به دنبال آن بودم كه به لطف خداوند متعال، عنايت 
ويژه رهبري عزيز و تلاش مجدانه جنابعالي اتفاق افتاد.

اقدامات متفاوت و متكي به حق و انصاف، جنابعالي 
را از ديگران متمايز نموده است و مردم ما به خوبي اين 
تفاوت را درك نموده اند. بدون شك براي لايه هاي 
بعدي دولت نيز نگاه توسعه يافته و شايسته سالارانه 
دولت جنابعالي متضمن وفاق ملي و گسترش دامنه 
وفاق در دولت حضرتعالي خواهد بود و امروزه همه 
نخبگان كش��ور، كه قبلا خ��ود را ممنوع الورود به 
دايره دولت مي ديدند، اين امكان را براي خود فراهم 
مي بينند كه از ظرفيت آنها در جهت تحقق شعارهاي 

متعالي دولت چهاردهم، استفاده شود.


